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EIROPAS PARLAMENTS. IZTAUJĀŠANA. 

ATBILDES UZ JAUTĀJUMIEM, KAS UZDOTI 
KOMISĀRA AMATA KANDIDĀTEI 

Dalia GRYBAUSKAITE  

(Finanšu plānošana un budžets) 

A daļa. Vispārīgi jautājumi 
 

I. Jautājumi par personīgo un darba pieredzi 
 
1. Kuri Jūsu personīgās kvalifikācijas un darba pieredzes aspekti, 

Jūsuprāt, bija īpaši būtiski saistībā ar izvirzīšanu komisāra amatam un 
Jūsu iespējamo darbību šajā amatā?  

 
Mana kvalifikācija un darba pieredze atbilst prasībām, kādas izvirzītas Eiropas Komisijas 
locekļiem.  
 
Kopš 1991. gada mana karjera ir bijusi cieši saistīta ar ES lietām. Tas man ir devis iespēju gūt 
lielisku izpratni par Eiropas politikas jautājumu tehniskajiem un politiskajiem aspektiem. Šī 
pieredze man palīdzēs dot ieguldījumu Eiropas mērķu sasniegšanā.  
 
Finanšu ministres amatā es guvu tiešu pieredzi plašā finanšu un fiskālo jautājumu diapazonā, 
kā arī attiecībā uz budžeta procedūru, kas man palīdzēs darbā ar Eiropas finansēm. 
 
Pildot finanšu ministres un valsts atbalsta koordinatores pienākumus, man bija iespēja iegūt 
zināšanas daudzās valsts dzīves jomās, kas ir svarīgi komisārei, kura atbildēs par budžetu. 
  
Finanšu ministres un valdības locekles amatā esot, es biju dziļi iesaistīta Lietuvas straujo 
ekonomikas un strukturālo reformu procesā, kas ir plaši atzīts kā efektīvs un veiksmīgi 
īstenots. Šī pieredze man arī dos iespēju aktīvi iesaistīties politikas veidošanā, lai stiprinātu 
ES konkurētspēju un palīdzētu sasniegt Lisabonas stratēģijā izvirzītos mērķus. 
 
Man ir arī pieredze diplomātijā, kā arī labas sarunu risināšanas prasmes, kuras es attīstīju, 
darbojoties kā sarunu vadītāja par Brīvās tirdzniecības nolīgumu, kuru vēlāk pārveidoja par 
Eiropas nolīgumu, un darbojoties kā sarunu vadītāja ar SVF un Pasaules Banku. Turklāt 
pieredze administratīvos un vadības amatos, kā arī labas komandas veidošanas prasmes arī 
veido augsni manam darbam komisāres amatā. 
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Visbeidzot, darbojoties kā komisāre pēdējos piecus mēnešus, es esmu uzkrājusi jaunas 
zināšanas un guvusi tiešu ieskatu Komisijas darbā, kas būs ārkārtīgi svarīgi, lai varētu efektīvi 
strādāt nākamajā Eiropas Komisijā.  
 
 
II. Neatkarība 
 
2. Kā Jūs aprakstītu savas saistības pildīt pienākumus neatkarīgi, un kā 

Jūs šo principu īstenosiet ikdienas darbā? 
 
Esmu pilnībā apņēmusies ievērot EK Līguma 213. panta 2. punktu un veikt visus vajadzīgos 
piesardzības pasākumus, lai izvairītos no iespējamiem interešu konfliktiem, pildot manus 
pienākumus. Tās pašas prasības attieksies uz jebkuru mana kabineta un administratīvā 
personāla pārstāvi. 
 
3. Vai Jūs varētu sniegt Eiropas Parlamentam sīkāku informāciju par 

pašlaik vai nesenā pagātnē veiktu uzņēmējdarbību, Jūsu finansiālām un 
politiskām interesēm un nostājām, vai jebkādām citām saistībām, kas 
nav savienojamas ar Jūsu paredzamajiem pienākumiem?  

 
Nē, es neveicu uzņēmējdarbību, man nav finansiālu interešu un citu saistību, kas nav 
savienojamas ar komisāra pienākumiem. Es neesmu nevienas politiskas partijas biedre, un 
man nav amatu nevienā partijā. Pilnīgas pārredzamības nolūkā esmu gatava atklāt visas 
saistības.  

III. Eiropas Savienības nākotne 
 
4. Ir skaidrs, ka līdz Konstitūcijas līguma pilnīgai ratifikācijai Komisijai 

un tās locekļiem saistoši ir esošie līgumi. Tomēr, tā kā Konstitūcijas 
līgums ir pieņemts, ko, Jūsuprāt, Komisija jau tagad varētu veikt, 
negaidot līdz tā oficiālajai ratifikācijai? 

 
Lai gan Konstitūcijas līguma institucionālie noteikumi nav sagaidāmi līdz tā oficiālajai 
ratifikācijai, Komisijai visās darbībās un priekšlikumos ir jāņem vērā jaunās Konstitūcijas 
perspektīva un jāievēro Konstitūcijas gars, ja vien tas ir iespējams un ir lietderīgi. Turklāt 
jomās, kur Konstitūcijas ierosinātajiem jauninājumiem ir nepieciešami izpildes pasākumi, 
Komisija var sākt darbu pie priekšlikumu sagatavošanas. Komisija var arī strādāt pie tā, lai 
nodrošinātu Eiropas pilsoņu skaidru un objektīvu informēšanu par Konstitūcijas noteikumiem, 
vienlaicīgi, protams, izvairoties no jebkādas nevajadzīgas iejaukšanās nacionālajās debatēs.  
 
 
 
5. Lisabonas stratēģija ir stratēģija desmit gadiem, un tās mērķis ir panākt, 

ka līdz 2010. gadam Eiropas Savienība kļūst par dinamiskāko, 
konkurētspējīgāko un ilgtspējīgāko ekonomiku pasaulē. Lisabonas 
stratēģiju veido trīs ilgtspējīgas attīstības pīlāri - ekonomika, sociālie 
jautājumi un apkārtējā vide. Noteiktais laiks līdz 2010. gadam atbilst 
Jūsu pilnvaru termiņam. Ko Jūs kā komisāre darītu, lai paātrinātu 
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Lisabonas mērķu sasniegšanu, un kādām, pēc Jūsu domām, jābūt 
galvenajām prioritātēm? 

 
Būtiski ir tas, ka Komisija turpina strādāt, lai nepārtraukti veicinātu Lisabonas stratēģijas 
izpildi un paātrinātu virzību uz Lisabonas mērķu sasniegšanu. Viena no manām prioritātēm 
finanšu plānošanas un budžeta komisāres amatā būs palīdzēt veiksmīgi īstenot priekšlikumus 
nākamajiem finanšu plāniem, kas nodrošinās finanšu shēmu Eiropas līmeņa darbībām, lai 
atbalstītu dalībvalstis centienos sasniegt Lisabonas plānus. Domāju, ka šeit prioritāte ir 
nodrošināt to, ka ES līmeņa rīcība ir vērsta uz jomām, kurās tā ir visefektīvākā un sniedz 
patiesu pievienoto vērtību, kā arī to, ka ES politikas efektīvai īstenošanai tiek piešķirti finanšu 
līdzekļi. Vispārīgi runājot, es uzskatu, ka Lisabonas stratēģijas galveno prioritāšu starpā ir 
jāiekļauj nosacījumu radīšana spēcīgai un ilgtspējīgai izaugsmei Eiropā, sekmējot stingru 
makroekonomikas politiku, ilgtspējīgas valstu finanses un nodarbinātību; vienotā tirgus 
potenciāla izmantošana, lai veicinātu nosacījumus uzņēmējdarbības uzplaukumam; un 
Eiropas nākotnē, jo īpaši izglītībā, mācībās un pētniecībā izdarīto ieguldījumu ietekmes 
palielināšana.  Turklāt būtiski ir arī sekmēt visu ieinteresēto personu pilnīgu iesaisti un 
atbalstu, kā arī sagatavot plašāku komunikācijas stratēģiju, pamatojoties uz 2005. gada 
termiņa vidusposma pārskatu. 
 
6. Kā Jūs esat paredzējusi uzlabot Komisijas tēlu sabiedrībā?  
 
Lai uzlabotu Komisijas tēlu sabiedrībā, nepieciešama rīcība vairākās frontēs. 
 
Pirmkārt un galvenokārt, Komisijai ir jānodrošina tas, ka tās politika un rīcība attiecas uz 
Eiropas pilsoņiem un risina jautājumus, kas tos nodarbina. Ir jārada pārliecība, ka ES līmenī 
iztērētajai naudai pilsoņu acīs ir pievienotā vērtība un ka tā ir labi pārvaldīta. 
 
Turklāt ārkārtīgi svarīga ir lēmumu pieņemšanas procesa pārredzamība. Komisijai ir jācenšas 
tuvināties cilvēkiem un jānodrošina atvērta institucionāla saikne ar pilsoņiem un to 
pārstāvjiem.   
 
Būtiska ir arī iestāžu sadarbība. Eiropas iestādes varēs cerēt uz pozitīvāku tēlu sabiedrībā tikai 
tad, ja tās kopīgi darbosies stiprākas un labākas Eiropas labā. Tālab es strādāšu, lai panāktu 
ciešu un intensīvu sadarbību ar Parlamentu un Padomi.  
 
Visbeidzot, jāuzlabo Komisijas komunikācijas stratēģija. Komunikācijai ir jābūt politikas 
veidošanas neatņemamai sastāvdaļai, kā arī jāturpina uzlabot informāciju gan par vispārējo 
Eiropas projektu, gan par konkrētām politikas vajadzībām. Jāizmanto visi iespējamie līdzekļi, 
lai izpētītu cilvēku viedokli un vislabāk atbildētu uz viņu jautājumiem.  
 
 
 

IV. Demokrātiska atbildība pret Eiropas Parlamentu 

7.  Kāda, pēc Jūs domām, ir Jūsu atbildība pret Eiropas Parlamentu? 
 
Komisāru un visas kolēģijas atbildība pret Eiropas Parlamentu ir Eiropas Savienības 
demokrātiskās struktūras pamatelements. Eiropas Parlaments ir vienīgā tieši ievēlētā Eiropas 
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iestāde, un tam ir būtiska loma Eiropas integrācijas procesa virzīšanā. Mans uzdevums būs 
nodrošināt augstu sadarbības un dialoga līmeni ar Parlamentu, un es pilnībā ievērošu 
apsvērumus, kas iekļauti Pamatnolīgumā par Eiropas Parlamenta un Komisijas attiecībām.  

a. Raugoties vienīgi no politiskā viedokļa, vai Jūs uzskatāt, ka 
komisāram, kurš pēc uzklausīšanas ir saņēmis negatīvu vērtējumu, 
būtu jāatsauc sava kandidatūra?  
 
Komisāru amata kandidātu iztaujāšana ir galvenais solis apstiprināšanas procesā un 
svarīgs elements, veidojot uzticēšanos Eiropas Parlamenta un Komisijas starpā. Ja 
pēc uzklausīšanas rezultāti ir negatīvi, es respektēšu Komisijas priekšsēdētāja 
pilnvaras izdarīt attiecīgos secinājumus. Ja Parlaments izsaka neuzticību, es 
akceptēju principu, ka Komisijas priekšsēdētājs var lūgt komisāra atkāpšanos.  
 
 

b. Kādā mērā, Jūsuprāt, Jūs esat atbildīga par atbildēm, ko Jūsu dienesti 
dod Parlamentam, pamatojoties uz pieprasījumiem no tā Lūgumrakstu 
komitejas vai citām atbildīgajām komitejām? Ja Jūs aicinātu pamatot 
vai izskaidrot Komisijas iepriekšējo darbību vai bezdarbību, ciktāl, 
Jūsuprāt, sniedzas Jūsu atbildība pret Parlamentu?  
 
Kā komisāre es uzņemtos pilnu politisko atbildību par manas struktūrvienības 
darbību. Lai gan es neuzskatu, ka Komisijas locekļiem būtu jāuzņemas individuāla 
atbildība par Komisijas iepriekšējo darbību vai bezdarbību, domāju, ka komisāri 
atbild Parlamenta priekšā par to, kā viņi risina visus viņu kompetencē esošos 
jautājumus, tostarp tos, kuri mantoti no iepriekšējās Komisijas. 
 

c. Kā Jūs izprotat koncepciju par politisko atbildību pret Parlamentu 
attiecībā uz Jūsu ģenerāldirektorāta(-u) darbību? Ko Jūs esat 
iecerējusi darīt, lai nodrošinātu Jūsu ģenerāldirektorāta(-u) labu 
pārvaldību? 
 
Kā komisāre es uzņemtos pilnu politisko atbildību par manas struktūrvienības 
darbību. Ģenerāldirektors atbild par struktūrvienības darbu, rīkojoties saskaņā ar 
komisāra noteiktajām pamatnostādnēm, lai praksē ieviestu politiku un prioritātes. 
Atbilstoši rīcības kodeksam komisāru un struktūrvienību starpā es tūlīt pēc stāšanās 
amatā sagatavošu misijas formulējumu, darba kārtību un informācijas kanālus. Šo 
pasākumu vidū būs regulāra informācijas apmaiņa par iekšējo kontroli, resursu 
pārvaldību un citiem jautājumiem, kam nepieciešama komisāra uzmanība. Es 
regulāri tikšos ar ģenerāldirektoru un viņa personālu un īpaši uzmanīgi pārbaudīšu 
struktūrvienības īstenoto vadības procesu, lai plānotu un uzraudzītu tās darbības, kā 
arī ziņotu par tām, un attiecīgi rīkošos pēc revīzijas rezultātiem un ieteikumiem par 
atbrīvošanu no atbildības. 
 

8. Cik svarīgi, Jūsuprāt, ir īstenot iestāžu (Komisijas un Parlamenta) 
sadarbību, it īpaši ar attiecīgajām Parlamenta komitejām Jūsu 
kompetences jomā? Ņemot vērā jaunos apstākļus, kādi ir Jūsu uzskati 
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par pārredzamību starpiestāžu likumdošanas procedūrā starp Eiropas 
Parlamentu, Komisiju un Padomi, kā arī iestāžu attiecībās kopumā?  

 
Iestāžu sadarbība ar Parlamenta komitejām un Eiropas Parlamentu ir būtiska, lai nodrošinātu 
Savienības lēmumu pieņemšanas procesa demokrātisko leģitimitāti. Šīs sadarbības pamatā 
jāliek savstarpēja uzticēšanās un atklātība. Es pilnībā ievēroju noteikumus, kuri izklāstīti 
pamatnolīgumā, nolīgumā par komitoloģiju un iestāžu nolīgumu par tiesību aktu labāku 
izstrādi.  
 
Attiecībā uz pārredzamību es parakstos zem Regulas 1049/2001 principiem un noteikumiem, 
kā arī saskaņā ar pamatnolīguma noteikumiem apņemos sniegt Eiropas Parlamentam visu 
informāciju, kas nepieciešama tā darbam. Centīšos efektīvi sadarboties ar Parlamenta 
komitejām, galvenokārt nodrošinot regulāru informācijas apmaiņu ar komiteju vadītājiem un 
apmeklējot sanāksmes, uz kurām esmu uzaicināta, kā arī cenšoties tikties ar komitejām pēc 
manas iniciatīvas, kad vien tas iespējams. 
 
Sadarbība un savstarpēja sapratne triju iestāžu starpā ir ārkārtīgi svarīga saistībā ar 
likumdošanas procesu. Komisijai jānodrošina, lai tās ierosināto tiesību aktu mērķi būtu labi 
saprotami un pieņemami citiem likumdevējiem, un ir būtiski sniegt visu vajadzīgo 
informāciju, lai pienācīgi novērtētu attiecīgā priekšlikuma gaidāmo ietekmi un apliecinātu, ka 
pilnībā ir ievēroti subsidiaritātes un proporcionalitātes principi. Turklāt es vēlreiz apstiprinu 
savu pievienošanos Komisijas saistībām saskaņā ar divu iestāžu nolīgumu par izpildes 
procedūru Padomes 1999. gada lēmumā noteiktajai komitoloģijai. 
 
 
V. Dzimumu līdztiesība 
 
9. Kādus konkrētus pasākumus, Jūsuprāt, jāveic, lai nodrošinātu vienādas 

iespējas abiem dzimumiem Jūsu pārziņā esošās politikas jomā? Vai Jūs 
esat apsvērusi politikas stratēģiju, un kādi finanšu resursi un 
cilvēkresursi ir nepieciešami, lai ieviestu šo koncepciju Jūsu darbības 
jomā? 

Savā darbības jomā es sekmēšu dzimumu budžeta koncepciju, kuru Komisija izstrādājusi 
pēdējos gados pēc Šreijeres kundzes iniciatīvas. Dzimumu budžets ir integrēta pieeja 
dzimumu līdztiesības īstenošanā budžeta veidošanas procesā. Tā ir relatīvi jauna pieeja 
dzimumu līdztiesības veicināšanā, kas attiecas ne tikai uz līdzekļu piešķiršanu attiecīgi 
sievietēm un vīriešiem, bet arī uz ES izdevumu ietekmi dzimumu līdztiesības jomā. Dzimumu 
budžets ir uzsvērts Eiropas Parlamenta un Padomdevējas komitejas par vienlīdzīgām iespējām 
sievietēm un vīriešiem divos pēdējos ziņojumos, kuri aicina Komisiju aplūkot šo jautājumu 
tuvāk.  
 
Runājot vispārīgi, dzimumu līdztiesība ir jāsekmē ar visu rīcības politikas jomu palīdzību, un 
mans uzdevums būs nodrošināt politikas izstrādes un īstenošanas uzlabojumus, lai sniegtu 
labāku ieskatu šo politikas jomu ieguldījumā dzimumu līdztiesības veicināšanā. Šajā nolūkā 
un atbilstoši Eiropas Parlamenta ziņojumiem es uzsvēršu nepieciešamību pēc precīzākiem 
ziņojumiem par ES budžeta izpildi. 
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